

從地質遺跡探討地質公園之發展

陳本康^{[1]*}

摘 要 地質法自 2011 年施行，其中明訂，地質作用之產物，具有特殊地質意義、有教學或科學研究價值、有觀賞價值及有獨特性或稀有性，得劃設為地質遺跡敏感區，加強管理，並應推廣地質教育、提升全民對地質環境之認識。1997 年聯合國教科文組織，提出了世界地質公園認證的制度，其核心價值為保育、教育、社區及旅遊。地質遺跡與地質公園的關係，簡單的講，可比為地質遺跡是點，以保育及教育為主，再藉由社區與旅遊的線，串成地質公園的面。民國 94 年起由交通部觀光局開始推動加入世界地質公園，累積許多經驗，但因無主管機關整合，目前發展緩慢，建議有關單位將「推動台灣加入聯合國地質公園」，列為未來「環境資源部」之主要施政計畫，以有助環境資源保育利用、提昇國際地位及發展經濟，並建議各界參加明年(2015)年 9 月 16 日，於日本山陰海岸地質公園舉辦的亞太地質公園會議，以瞭解各國有關地質公園發展情況。

關鍵詞：地質法、地質遺跡、地質公園。

Explore the Development of the Geo-heritage and Geopark

Ben-Kang Chen^{[1]*}

ABSTRACT The law of geology implemented since 2011, which stipulated that if the geology, with special geological significance, there are teaching or scientific value, and a unique value or rarity, was designated as sensitive areas of geo-heritage, strengthening management and geological education should be promoted to enhance the understanding of the geological environment to the public. UNESCO organization, proposed certification system for World Geopark in 1997, its core values are conservation, education, community and tourism. Relationship geological heritage and geological parks, simply speaking, is comparable to the geology is point, the community and tourism are lines, geopark is surface. Bureau of Tourism has begun promoting accession to the World Geological Park from 2005, accumulated a lot of experience, but no authority to integrate the current slow development. Suggest the Department of environmental and resources let "promote Taiwan for UN Geological Parks", would be its main policy. And attend the Asia-Pacific Geoparks network held in September 16 in next year (2015) to learn about the situation of development for other countries.

Key Words : Geological France, geological relics, geological park.

[1] 康技技術顧問股份有限公司 總經理 (* 通訊作者 E-mail: chenbk88@gmail.com)
General Manager, Ken-ji Consultant company